
گروه اقتصادی - مدیرعامل اتحادیه تعاونی ماهیان ســردآبی گفت: 
برآورد ها حاکی از آن اســت که تا پایان ســال تولید قزل آلا به ۱۱۰ تا ۱۱۵ 

هزار تن برسد.
آرش نبــی زاده، مدیرعامــل اتحادیه تعاونی ماهیان ســردآبی گفت: 
قیمــت کنونی هر کیلو قزل آلا ســرمزرعه ۱۳۵ تا ۱۴۰ هزار تومان و عمده 
فروشی های تهران ۱۴۵ هزار تومان است، در حالیکه بنابر قیمت تمام شده، 

نرخ منطقی هر کیلو قزل آلا  سرمزرعه را ۱۵۰ هزار تومان اعلام کرده ایم.
به گفته او، برآورد می شود که امسال تولید قزل آلا به ۱۱۰ تا ۱۱۵ هزار 

تن برسد که نسبت به مدت مشابه سال قبل تفاوت معناداری ندارد.
نبی زاده ادامه داد: با وجود اثر شرایط بازار داخل بر میزان تولید، کماکان 

در آب های شیرین رتبه سوم در دنیا را دارا هستیم.  
مدیرعامل اتحادیه ماهیان سردآبی سرانه مصرف قزل آلا  به ازای هر نفر 
را ۱.۵ کیلو در ســال اعلام کرد و گفت: این میزان مصرف نسبت به جایگاه 

تولید، رقم پایینی است.
او دربــاره آخرین وضعیت صادرات قزل آلا گفت: برآورد ها حاکی از 
آن اســت که صادرات قزل آلا تا پایان ســال به ۸ تا ۱۰ هزار تن برسد. اکنون 
عمده صادرات به کشور های عربی، روسیه، جمهوری آذربایجان و ارمنستان 

در حال انجام است و به اروپا علی رغم تقاضا، شرایط صادرات نداریم.

گروه اقتصادی -مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با اشــاره به ۲۰۷ دســتگاه خودروی رســوبی در بندر شهید رجایی گفت: 
خودروها اگر مجوزهای استاندارد را دریافت کنند، تا مهرماه تعیین تکلیف 

می شوند.
»ســید عبدالمجید اجتهادی« اظهار داشت: پس از بازدید معاون رئیس 
جمهــور از گمرکات بنادر، تصمیماتی برای تعیین تکلیف ســریع کالاهای 
مانده در انبار به خصوص خودروها گرفته شــد که تا ماه آینده خودروهای 

دارای استاندارد، تعیین تکلیف می شوند.
وی افزود: مقرر شــد ظرف مــدت ۷ روز مجوزهای لازم برای اموال 

تملیکی و مواردی که در اختیار گمرک است، دریافت شود.
وی ادامه داد: ســفری را نیز به اســتان هرمزگان و گمرک شهید رجایی 
داشتیم و هماهنگی هایی صورت گرفت مبنی بر اینکه در تعیین تکلیف این 
کالاهایی که رســوب شــده بود، اقداماتی انجام پذیرد. این کالاها عمدتا از 
سالهای خیلی دور رسوب شده و قسمتی نیز برای سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ است 
که در جریان بررســی است و قرار شــد تا سه ماه آینده تعیین تکلیف شود 
از جمله خودروها که اگر مجوزهای اســتاندارد را دریافت کنند، تا مهرماه 

تعیین تکلیف می شوند.
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گــروه اقتصــادی - بــه گفته 
مســئولان بانک مرکــزی، از ابتدای 
ســال تاکنون ۳۸۵ هزار نفر تسهیلات 
ازدواج دریافت کرده اند، تسهیلاتی که 
برای آن تنها یک ضامن لازم اســت و 
اگر متقاضیان در این زمینه با مشــکل 
مواجه شــدند می توانند آن را به سامانه 
۲۷۰۶ اعلام کنند.پرداخت تسهیلات 
تکلیفی از جملــه وام ازدواج همواره 
یکی از مســائلی بوده که بســیاری از 
افراد جامعه بــه ویژه جوانان پیگیر آن 
بودنــد، اما در این بین برخی از بانک ها 
با ســنگ اندازی های بــی مورد کار را 
دشــوار می کردند؛ رئیس جمهور هم 
بارها در این خصوص تذکر داده بود در 
نهایت هم بانک مرکزی برای پرداخت 
تسهیلات تکلیفی وام ازدواج با بانک ها 
اتمام حجت کرد.بر همین اســاس ۲۰ 
خرداد بانک مرکزی بســته نظارتی - 
اعتباری تسهیل و تســریع وام ازدواج 
در جهت نظارت جدی تر بر پرداخت 
وام ازدواج را بــه بانک های عامل ابلاغ 
کرد؛ بســته ای که جزئیات آن به شرح 
زیر بود: حداکثر ۱۵ روز پس از ثبت نام 
متقاضیان، تعیین شعبه ایشان از سوی 

بانک انجام پذیرد. پس از تعیین شعبه و 
تکمیل مدارک حداکثر ظرف مدت ۱۰ 
روز مبلغ تسهیلات به حساب متقاضیان 
واریز شود. بانک عامل می باید نسبت 
به گســترش و اتصال شعب خود، در 
کلیه شهر ها و شهرســتان های کشور 
به ســامانه ازدواج اقدام نماید.  جهت 
مدیریت ثبت نام متقاضیان و تســهیل 
در ثبــت نام، روزانه بیــش از ۷ بانک 
در هر اســتان از سوی بانک مرکزی در 
سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
بدون در نظر گرفتن سهمیه ماهانه فعال 
خواهد بود.  با عنایت به تضامین مورد 
تاکید در بنــد )ب( تبصره )۱۶( قانون 
بودجه امسال، بانک عامل می باید نسبت 
به دریافت تضامین مذکور به صورت 
دقیق نظارت نموده و مراتب تســهیل 
آنرا با توجه به تاکیدات این بانک فراهم 
نماید.  بانک عامل می باید تا پایان خرداد 
نسبت به تدوین دستور العمل مشخص 
درخصوص نحوه ضمانت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج درچارچوب مفاد 
بند قانونی مربوطه به شــرح موارد ذیل 
اقدام نموده و ضمن انتشار عمومی آن 
در تارنمــای خود، مراتب را نیز به این 

مدیریت اعلام نماید: الف( نحوه اعتبار 
سنجی متقاضی )استفاده از نمره اعتباری 
سامانه ملی اعتبارسنجی و یا سیستم های 
اعتبارســنجی داخلی بانــک و اعلام 
حداقــل نمره /رتبه مورد قبول( جهت 
دریافت تسهیلات ازدواج بدون ضامن. 
ب( فرآیند دقیق نحوه توثیق حســاب 
یارانه یا ســهام عدالــت متقاضیان یا 
بستگان درجه اول و یا سایر دارایی های 
مالی )به استثناء توثیق ملک که ممنوع 
اســت(. پرداخت تسهیلات تکلیفی 
وام ازدواج کــه روز گذشــته صحابی 
مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکزی در 
خصــوص آن اعلام کرد: از ۲۰ خرداد 
و با ابلاغ بسته نظارتی- اعتباری رشد 
منفی تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
در ابتدای امسال به رشد مثبت و فزاینده 
تبدیل شــده و انتظار مــی رود با روند 
کنونی اعطای تسهیلات مزبور، تا پایان 
امسال کاهش قابل ملاحظه ای در تعداد 
متقاضیان در صف تسهیلات پیش بینی 

می شود.
از ابتدای امسال تاکنون ۷۸ 
همت وام ازدواج پرداخت شــده 

است

او بــا بیان اینکه از ابتدای ســال 
تاکنــون ۳۸۵ هــزار نفر بــه مبلغ ۷۸ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات ازدواج 
دریافت کرده اند، افزود: بر اساس ابلاغ 
قانون بودجه نظام بانکی باید نســبت 
به پرداخت ۱۴۴ هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات ازدواج تا پایان سال اقدام 
کند و بر این اســاس باید تا به امروز ۶۸ 
هزار میلیارد تومان پرداخت می شد که 
با همــکاری بانک ها تاکنونی ۷۸ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات به متقاضیان 
اعطا شده اســت.اما در این بین برخی 
از شعب بانک ها علیرغم تاکیدات بانک 
مرکــزی در جهت تســهیل پرداخت 
تســهیلات تکلیفی وام ازدواج، مانع 
تراشــی های مختلف دارند؛ مواردی 
که ســاعی یکی از مخاطبان باشــگاه 
خبرنــگاران جــوان در خصوص آن 
گفت: برای شعبه کرج یکی از بانک های 
دولتی درخواســت وام ازدواج داشتم 
روزی که مدارک را به بانک بردم به من 
اعلام شد حتما باید ۲ ضامن با گواهی 
کسر از حقوق که نباید بازنشسته زیر ۶۰ 
سال باشد،  داشته باشید وقتی هم اعلام 
کردم بانک مرکزی یک ضامن و حتی 

بحث سهام عدالت را مطرح می کند به 
من گفته شد هر بانکی شرایط خودش 
را دارد ولــی هیچ بانکی یک ضامن را 
قبول نمی کند!دیگر مخاطب هم پیش 
از این اعلام کرده بود: برای دریافت وام 
ازدواج در ابتدا به یک بانک خصوصی 
رفتم که اعلام شد دو ضامن می خواهد 
مجدد ثبت نــام کردم، اما اوضاع تغییر 
نکــرد و بانک دولتــی هم دو ضامن با 

شرایط سخت تر درخواست کرد.
بانک ها نباید بیشــتر از یک 

ضامن اخذ کنند
بحث ضامن برای وام ازدواج که 
صحابــی مدیر اعتبارات بانک مرکزی 
در خصــوص آن گفت: امروزه بخش 
عمده روند افزایشی پرداخت تسهیلات 
مربوط به پیگیری بانک مرکزی است 
در حالــی کــه در اخــذ ضمانت اگر 
ســخت گیری شــود، روند پرداخت 
کاهشی می شود. بانک ها نباید بیشتر از 

یک ضامن اخذ کنند.
معطل کردن مردم در بانک ها 

به بهانه ضامن صحیح نیست
ضامنی که پیش از نیز محمد رضا 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی در یکی 

از جلسات خود با مدیران بانک ها اعلام 
کرده بود: طبق قانون پرداخت تسهیلات 
تکلیفی با یک ضامن باید انجام شود، لذا 
اگر بانکی منابع برای پرداخت تسهیلات 
نــدارد آن را اعــلام کند منتهی معطل 
کــردن مردم در بانک ها به بهانه ضامن 
صحیح نیست. اما اگر بانک ها برخلاف 
تاکیــدات بانک مرکــزی عمل کردند 
تکلیف چه می شود؟ نکته ای که مدیر 
کل اعتبارات بانک مرکزی با اشــاره به 
آن گفــت: اگر متقاضیان برای دریافت 
تسهیلات با مشکل مواجه شدند آن را 
به سامانه ۲۷۰۶ اعلام کنند.در نهایت هم 
خاندوزی وزیر اقتصاد وعده برخورد با 
برخی از بانک ها را داد و مطرح کرد: با 
بانک هایی که برای پرداخت تسهیلات 
شــرایط ویژه و خلاف مقررات تعیین 
کنند، برخورد می شود. به گفته مسئولان 
بانــک مرکزی، پرداخــت وام ازدواج 
امسال نسبت سال گذشته از نظر مبلغ 
۲۱۰ درصد و از حیث تعداد ۱۸۹ درصد 
رشد داشته است؛ پرداخت تسهیلاتی 
اگر مردم با مشکلاتی ا ز سمت بانک ها 
به ویژه در زمینه ضامن مواجه شدند می 
تواند  آن را به سامانه ۲۷۰۶ اعلام کنند. 

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی-در روزهای 
اخیر ســازمان هواپیماهایی کشور و 
سایر نهاد و ارگان های ذی ربط درگیر 
پروازهای اربعین بودند به طوری که 
۱۶ شرکت هواپیمایی در جابه جایی 
زوار به کشور عراق مشارکت داشتند 
ایــن موضوع موجب شــد تا عرضه 
بلیت در دیگر مقاصد داخلی با کمبود 
مواجه شــود. به طوری که بر اساس 
شــواهد موجود در بازه زمانی اربعین 
بلیت های سفرهای داخلی نیز کاهش 

چشمگیری داشت.
در ایــن خصوص جعفر یازرلو 
ســخنگوی ســازمان هواپیمایــی 
کشــوری گفته بود که در پروازهای 
اربعین از مشارکت ۱۶ ایرلاین داخلی 
اســتفاده شد اما از ســهم پروازهای 
داخلی کاسته نشده است و طبق روال 

گذشته پروازها صورت می گیرد.
اما با این حال سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشــوری اعــلام کرد که 
فصل تابســتان نیز ممکن اســت بر 
افزایش تقاضــای بلیت هواپیما تأثیر 
گذار باشــد؛ هرچند موضوع کمبود 
نــاوگان هواپیمایی را نیز نباید نادیده 
گرفت و این کمبود هواپیما در کشور 
موجــب تداخل در عرضه و تقاضای 

بلیت برای مسافرین شده است.
کمبود بلیــت هواپیما می توان 
تحت تأثیــر تخلف هــای متعدد از 
قبیل تخلف در گران فروشــی بلیت 

توسط ایرلاین ها، کمبود هواپیماهای 
مســافربری و عــدم هماهنگی بین 
عرضــه و تقاضــا دانســت. به گفته 
محمــد محمــدی بخــش، رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشور، در حال 
حاضر حدود ۱۸۰ فروند هواپیما در 
کشور در حال خدمت رسانی هستند 
کــه این مقــدار در مقایســه با میزان 
تقاضای مسافران بسیار ناچیز است؛ 
بنابرایــن مهم ترین دلیل مشــهودی 
که در خصــوص کمبود بلیت جلب 
توجه می کند، کمبــود تعداد ناوگان 
هواپیمایی است. علی الخصوص در 
فصول بهار و تابســتان که زمان اوج 
مسافرت اســت و میزان تقاضا برای 
بلیت هواپیما افزایــش پیدا می کند، 
مردم بیشــتر از پیش بــا کمبود بلیت 
مواجه می شــوند.محمدی بخش در 
خصــوص کمبود بلیت در کشــور 
تاکید کرد: باید توجه داشــت که در 
ســه ماه ابتدایی ســال جاری، تعداد 
ناوگان ما بیشتر و مسیرهای پروازی 
ما افزایش داشــته که قطعاً با پوشش 
منطقه ای گسترده تر روبه رو هستیم. 
در عین حال ســفر با هواپیما به سبد 
خانوار اضافه شــده است و نتیجه آن 
افزایــش تقاضا برای بلیت اســت به 
همین دلیل مدت زمــان انتظار برای 
تأمین بلیت هواپیما طولانی تر شــده 
اســت.این مقام مسئول با حضور در 
یک برنامــه تلویزیونی اعلام کرد که 
صنعت حمل ونقل هوایی پیشــران 
توســعه کشور اســت و تاکید کرد: 

این صنعت در ایران بیش از ۴۳ ســال 
است که در جنگ تمام عیار اقتصادی 
و تحریــم قرار دارد بــه همین دلیل 
برای حل مشــکلات خود به سمت 
همکاری با شــرکت های دانش بنیان 

روی آوردیم.
وی با تاکید بــر ایمنی پرواز که 
خط قرمز ســازمان هواپیمایی کشور 
اســت، تصریح کــرد: علی رغم قرار 
داشــتن در شرایط سخت تحریم یاد 
گرفتیــم که چگونه ایــن صنعت را 
حفظ کنیم تا بتوانیم در حوزه ایمنی و 
امنیت رتبه قابل قبولی را در سطح دنیا 
داشته باشــیم؛ برای رفع نیازهای این 
صنعت یک برنامه ۱۰ ســاله و چهار 
راهبرد از جملــه تاب آوری، نهضت 
تعمیر قطعات، تأمین نقدینگی برای 
نوسازی ناوگان و ساخت هواپیمای 

بومی تعریف شده است.
رئیــس ســازمان هواپیمایــی 
کشــوری افزود: اســتفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان یک راهبرد 
در صنعت حمل ونقل هوایی اســت 
تــا جایی کــه امروز هیــچ موتور و 
قطعه ای بــرای تعمیر بــه خارج از 
کشــور نه تنها ارسال نمی شود، بلکه 
تعدادی از شرکت های بین المللی نیز 

قطعات شان در ایران تعمیر می کنند.
دنبال کاهــش عمر ناوگان 

هواپیمایی کشور هستیم
ادامــه  در  محمدی بخــش 
صبحت های خــود تاکید کرد تعداد 
ناوگان هوایی کشــور تا پایان ســال 

جاری به ۲۵۰ فروند هواپیما می رسد 
که متوسط عمر ناوگان هوایی کشور 

از ۲۸ ســال در ابتدای دولت سیزدهم 
امروز با دو ســال کاهش به ۲۶ سال 

رســیده اســت البته در نظر داریم که 
متوســط عمر ناوگان هواپیمایی را به 

زیر ۲۰ سال نیز برسانیم.
وی با بیان اینکه در طول ۲۰ ماه 
گذشته ۶۰ فروند هواپیما و هلیکوپتر 
به کشــور وارد شــده اســت افزود: 
۳۰ فروند از ایــن هواپیماها تاکنون 
عملیاتی شــده و ۳۰ فروند دیگر در 
دست بررســی اســت تا وارد خط 

سرویس دهی شوند.
فرونــد   ۶۰ واردات  آیــا 
هواپیمای جدید پاسخگوی نیاز 

کشور است؟
بر اساس گفته های مقام مسئول 
سازمان هواپیمایی کشور هم اکنون ۳۰ 
فروند هواپیما به ناوگان موجود اضافه 
شده است اما متأســفانه هنوز شاهد 
ایجاد تعادل بیــن عرضه و تقاضا در 
بلیت هواپیما نیستیم بنابراین سوالی 
که باید از مســئولان پرسید این است 
آیا با به کار گیری ۶۰ فروند هواپیمای 
جدید به نیاز کشور پاسخ داده خواهد 

شد؟
به گفته مســئولین مربوطه ۱۳۹ 
فروند هواپیما از دو ســال به بالا تا ۱۵ 
سال زمین گیر است و حتی تعدادی از 
این هواپیماها قابل برگشت به چرخه 
پروازی نیستند و باید از ناوگان خارج 
شــوند، کاری که سازمان هواپیمایی 
کشور در برنامه خود قرار داده است.

از سوی دیگر، مسئولان صنعت 
هوایی تاکید دارنــد که نرخ قطعات 
هواپیما در بازار جهانی به دلیل شرایط 
پس از کرونا بسیار افزایش پیدا کرده و 
نرخ دلار هم اثر مستقیم در این بخش 

دارد و باعث گران شدن تأمین قطعات 
شــده اســت؛ با وجود این ترخیص 
قطعات هواپیمــا از گمرک که پیش 
از این مشکلاتی داشت، که اکنون نیز 
این مشکل حل شده است و تعدادی 
از هواپیماهای زمین گیر نیز به چرخه 

خدمت رسانی باز خواهند گشت.
در همیــن رابطــه جعفر یازرلو 
سخنگو سازمان هواپیمایی کشوری 
در پاســخ به این ســوال گفت: طبق 
گفته هــای اخیــر محمــد محمدی 
بخــش، رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشور حدود ۶۰ فروند هواپیما وارد 
کشــور شــده که تعداد ناوگان فعال 
هوایی ما تا پایان ســال به ۲۵۰ فروند 
خواهد رسید اما از تعداد ۶۰ فروند ۳۰ 
ناوگان وارد خط عملیاتی شده است 
و قطعاً پروازهای داخلی ما نسبت به 

سال گذشته افزایش داشته است.
سخنگو ســازمان هواپیمایی در 
ادامــه تصریح کرد: البته هم اکنون نیز 
با صراحت نمی توان گفت که ناوگان 
هوایی کشور از حالت بحران طولانی 
بودن عمــر هواپیماها خارج شــده 
اســت یا خیر اما پس از وارد کامل ۶۰ 
فروند هواپیماها در خط سرویس دهی 
می توان نتیجه گیری کرد که آیا بازهم 
کمبــود بلیــت و تأخیرهای طولانی 

خواهیم داشت یا خیر.
وی تاکید کرد: صنعت هواپیمایی 
کشور با توجه به وضعیت تحریمی که 
دارد رو به رشــد است و قطعاً نتایج 

مثبتی را در آینده شاهد خواهیم بود.

عرضه و تقاضای بلیت هواپیما 
چه زمانی به تعادل می رسد؟
در حالی سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور اعلام کرده است که تا پایان سال ۶۰ فروند هواپیما وارد 

چرخه سرویس دهی می شوند که مشخص نیست با ورود این هواپیما ها عرضه و تقاضای بلیت به تعادل برسند.

-زمین های  اقتصــادی  گروه 
کشــاورزی و مراتع از بین می روند و 
به جای درخت و بوته، آهن و سیمان 
کاشته می شود. قرار است نسل آینده 

آهن و سیمان بخورند.
بازار ســیاه ملک، زمین خواری 
و کــوه خواری را امــری عادی کرده 
و دلال هــا در این حــوزه هم در حال 
جولان هستند. سودهای بادآورده کام 
سوداگران را شیرین و این سرخوشی 
آنها را از آینده ای پرخطر برای کشــور 
غافل کرده اســت. هر نسلی در قبال 
آینــده مســؤول بوده و نبایــد منافع 
بلندمدت قربانی مصلحت اندیشــی 

کوتاه مدت شود.
جامعه نیاز به آگاهی نســبت به 
مسائل حساســی مانند تغییر کاربری 
زمین هــای کشــاورزی دارد. همــه 
می دانند که جامعه کشــاورزان قشر 
کــم درآمد با کار پرزحمت به ویژه در 
مناطق خشک و کویری بوده و خرج و 
دخل این قشر ضعیف با دشواری انجام 
می شــود؛ اما این امر نمی تواند دلیل 
منطقی برای تغییر اراضی کشاورزی 

باشد. شاید سرپرست خانواده با تغییر 
کاربری و ساخت و ساز رفاه نسبی را 
بــرای خانواده ایجاد کند ولی پدر این 
خانواده باید بداند در آینده نســل وی 
شــاید خانه دار باشد اما تأمین غذای 
مورد نیازش ممکن است آنها را به هر 
ســویی هدایت کند. اگر فرد صاحب 
خانه نباشــد با تمام دشــواری های 
موجود می تواند گذران امور کند ولی 
آیا فرد گرســنه می تواند یک انســان 
سالم باشــد؟ بنابراین نهادهای متولی 
و دولت ها باید تأمین و تضمین امنیت 
غذایی را جدی بگیرند اگر قرار است 

زندگی در ایران ادامه پیدا کند.
در ادامه برخی نظــرات درباره 
گــزارش تهدیــد تغییــر کاربری ها 
در اراضی کشــاورزی با نــام »کدام 
زمین های کشــاورزی مجوز ساخت 
دریافــت می کنند« می آید. نظراتی که 
عمدتاً از زبان قشــر کشاورز بیان شده 
است. سرپرست خانواده ای به گلایه 

از گــزارش عنوان کــرده، پدری که 
می خواهد برای ســکونت فرزندش 
خانه بســازد و زمین در طرح شهری 
است یا سال ها تأخیر در کار یک ساله 
فضای ســبز دروغین را بهانه می کنند 
و بعضــاً کارمند شــهرداری زمین را 
می خــرد و بنگاه داری می کند یا حتی 
خود شــهرداری، چرا بــه این موارد 
پاسخ داده نمی شــود. از سوی دیگر 
به جای ساخت در تپه ها، سنگلاخ ها 
و کوهســتان زمین های کشــاورزی 
شهری ناب برای این کار در نظر گرفته 

می شود.
دیگری گفته کارشناســان منتقد 
این امر، اراضی کشاورزی را بهانه کرده 
و خود مافیای زمین و خانه هستند که 
با چنین اظهارنظری سعی دارند به نفع 
دوســتان مافیایی شــأن کمک کند تا 
قیمت زمین مسکونی و خانه کاهش 
پیدا نکنــد و بتواند همچنان پول های 
بادآورده داشته باشند. یکی هم با انتقاد 

از برخــورد دوگانــه در حوزه تغییر 
کاربری اراضی کشــاورزی گفته، در 
فلان اســتان تغییر کاربری زمین های 
درجه ۳ اشکال دارد اما در استانی دیگر 
این تغییر برای زمین های درجه ۱ خالی 

از اشکال است.
یکی از صاحبان زمین هم با بیان 
آدرس زمین خود برای تغییر کاربری 
زمین راهنمایی خواسته! و نوشته، من 
جــاده … حدود ۶۰۰ متر زمین دارم. 
۲۰ سال پیش خریدم. یکی از دوستانم 
۴۰ ســال قبل در همیــن محل زمین 
خریداری کرده اســت و تا امروز هیچ 
کشت و کاری روی زمین انجام نشده 
ولی اجازه تغییر کاربری داده نمی شود؛ 

چه باید کرد؟
یکی هم البته با اشــاره به کشت 
محصولات آب بر و مشکلات کم آبی 
گفته، چرا با وجود مواجه بودن کشور 
با بی آبی، مســئولان جهاد کشاورزی 
جلوی کشــت هندوانه آب بر که نفع 

غذایی ندارد را نمی گیرد؛ ضمن اینکه 
این محصول آب بر برای کشورهای پر 
آب صادر می شــود که مسؤولان آنها 
اجازه نمی دهند در کشورشان کشت 
شــود.دیگری هم عنوان کرده، وقتی 
دولت توانایی تأمیــن آب زمین های 
کشــاورزی را ندارد بهتر اســت که با 
تغییر کاربری ایــن زمین ها موافقت 
کند تا کشاورزان بیشتر از این متضرر 
نشــوند. گلایه دیگری هم به نبایدها 
است و اینکه بایدهای جایگزین عنوان 
نمی شود. وی نوشته »کارشناسان ایران 
در نبایدها پیش قدم و در سنگ اندازی 
خوش فکر می شــوند، ولی در مورد 
اینکه کشاورز شاید تمام دارایی خود 
را همین زمین می بیند و هیچگاه بهره ای 
از آن نمی برد و مسؤولان نیز فقط سنگ 
اندازی جلوی پای آنها را بلد هستند و 
به فکر این نیستند که کشاورز هم انسان 

است و زندگی باید بکند«.
دیگــری هــم گفته »شایســته 

است با استفاده از تکنیک های جدید 
کشاورزی راندمان محصول در اراضی 
۱، ۲ و۳ را بالاتــر برده و قســمتی از 
اراضی درجه ۴ و ۵ را با توجه به اینکه 
ریسک کشاورزی در آنها بالا است به 

مسکن اختصاص داد«.
دیگر هم پیشــنهاد داده است؛ به 
اراضی کلاس ۳ اجــازه کاربری داده 
نشــود و زمین های کلاس ۴ و ۵ برای 
کشــت گلخانه و دامــداری صنعتی 
اختصاص پیــدا کند و اراضی کلاس 
۶ برای ساخت مسکن لحاظ شود زیرا 
به هر حال خانه و تغییر کاربری برای 

پیشرفت کشور و تولید لازم است.
یکی هم به منطقه ای اشاره کرده 
که عنــوان می کند برای کشــاورزی 
مناسب نیست اما مســؤولان منطقه 
به ویژه جهاد کشــاورزی مجوز تغییر 
کاربری نمی دهد ولــی مناطقی مثل 
شاهنامه طبرســی و پنجتن روستای 
کشف و بیشتر مناطق که خاک درجه 

یک برای کشاورزی دارند مجوز تغییر 
کاربری داده می شــود. اگر در این باره 
کار کارشناسی انجام شود به نفع مردم و 
اقتصاد کشور است. دیگری هم نوشته 
»متأسفانه شما دنبال رو هستید. همین 
الان هم داخل شــهر جایی که ساخته 
شده رو می سازید. یکی نیست زمین 
خالی رو با فاصله ۱۰ کیلومتر از شــهر 
انتخاب کند! فقط داخل شــهر هستید 
چون بودجه اضافه می ماند و می شود 
تقسیم کرد«. یکی هم شوخی-جدی 
عنوان کرده »دیگر درخت کاشتند و ما 
خوردیم ما هم آهن می کاریم و دیگران 
آن را بخورند؛ »زمین های کشــاورزی 
و مراتع در راســتای مطامع پولداران 
و سیاســت های غیراصولــی از بین 
می روند، به جای درخت و بوته، آهن و 
سیمان کاشته می شود. قرار است نسل 
آینده آهن و ســیمان بخورند. دگران 
درخت کاشــتند و ما خوردیم ما آهن 

می کاریم دگران بخورند!!!«

دو مخاطــب هــم بــه برخی 
رانت های موجود در واگذاری اراضی 
ملی اشــاره کرده و نوشته اند، برخی 
بــه بهانه هایی و با چراغ ســبز بعضی 
نمایندگان و با همراهی برخی متولیان 
اراضی ملی و کشاورزی را خریداری 
می کننــد. دیگری هم عنــوان کرده، 
آغاز موضوع تغییــر کاربری اراضی 
کشاورزی از دولت پنجم و ششم آغاز 
شــد که منجر به از دست رفتن آب و 
خاک کشــور شده است. امید است با 
درایــت رهبری این قطار را از مســیر 

پرتگاه متوقف کنند.
دیگری هم نوشته، به موقع عمل 
نکردن شهرداری ها حالا عمد یا سهو 
باعث بهم خــوردن عرضه و تقاضا و 
نا ترازی مصالح ساختمانی و بی ثباتی 
کلی شده و عملکرد قانون در ساخت 
مســکن هم افزون بر آن شــده است. 
عقب مانده ترین کشــورها تپه، کوه و 
سنگلاخ اطراف دشت ها را خانه سازی 
و دشت را محل کشاورزی می کنند تا 
مانع فرسایش خاک و به وجود آمدن 

پدیده گرد و غبار شوند.

دگران درخت کاشتند و ما خوردیم؛ ما آهن می کاریم تا دگران ...!

 هم اکنون نیز با صراحت نمی توان گفت که ناوگان هوایی کشور از حالت بحران طولانی بودن عمر 
هواپیماها خارج شده است یا خیر اما پس از وارد کامل ۶۰ فروند هواپیماها در خط سرویس دهی 
می توان نتیجه گیری کرد که آیا بازهم کمبود بلیت و تأخیرهای طولانی خواهیم داشت یا خیر.

اسحـق ارزانـی

بانک ها مراقب سخت گیری های بی مورد برای ضامن وام ازدواج باشند
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گروه اقتصــادی - وزیر راه و 
شهرســازی گفت: گمرک ایران در 
پایانه مرزی آســتارا برای پیگیری و 
رفع چالش ها و مسائل موجود مستقر 

می شود.
 مهــرداد بذرپــاش، وزیــر راه 
و شهرســازی و رئیس کمیســیون 
مشترک اقتصادی ایران و آذربایجان 
طــی گفت وگوی تلفنی با شــاهین 
مصطفی یــف معاون نخســت وزیر 
جمهــوری آذربایجــان، پروژه های 
مشترک میان دو کشور و موضوعات 
مطــرح شــده در جلســه قبلی این 
کمیســیون را مورد بررسی و پیگیری 

قرار داد.
بذرپاش ضمن شنیدن گزارشی 
از روند پیشرفت پروژه های مشترک 
دو کشــور از جمله پل آغبند، پایانه 
مــرزی و ســد خدافرین از ســوی 
معاون نخست وزیر آذربایجان گفت: 
دســتورات لازم در راستای سرعت 
بخشــی پروژه هــا به دســتگاه های 
زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی 
ابلاغ و مقرر شــد هیاتی با استقرار در 
محل این پروژه ها به بررســی و رفع 

چالش های موجود اقدام کند.
رئیــس کمیســیون مشــترک 
اقتصــادی ایران و آذربایجان در ادامه 

اظهار کرد: همچنین گمرک ایران در 
پایانه مرزی آســتارا برای پیگیری و 
رفع چالش ها و مسائل موجود مستقر 

می شود.
مشکلات منطقه باید توسط 
همســایگان و بــدون دخالت 

بیگانگان برطرف شود 
وزیر راه و شهرسازی در بخش 
دیگری از ایــن گفت وگو با تاکید بر 
احترام به تمامیت ارضی آذربایجان و 
کشورهای منطقه،  مخالفت خود را با 
دخالت های خارجی در منطقه اعلام 
کرد و گفت: معتقدیم مشکلات منطقه 
توسط کشورهای منطقه باید حل شود 

و دخالت بیگانگان فقط بر مشکلات 
اضافه خواهد کرد.

وی بیان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران از سیاست همسایگی خود برای 
برطرف شدن تنش ها میان آذربایجان 

و ارمنستان استفاده می کند.
رئیــس کمیســیون مشــترک 
اقتصادی ایران و آذربایجان همچنین 
ابــراز امیدواری کــرد هرچه زودتر 
برخی سوء تفاهمات سیاسی میان دو 

کشور برطرف شود.
تردد دانشجویان ایرانی به 

آذربایجان تسهیل می شود
بذرپاش در ادامه بر تسهیل تردد 

دانشــجویان ایرانی میان دو کشــور 
با توجه بــه آغاز فصل بازگشــایی 
دانشــگاه ها تاکید کرد و مصطفی یف 
نیز در این خصوص قول مساعد داد.

معاون نخست وزیر جمهوری 
آذربایجــان در این تمــاس تلفنی با 
قدردانــی از پیگیری های وزیر راه و 
شهرسازی کشورمان در جهت توسعه 
مناسبات دو کشور گفت: روابط ایران 
و آذربایجــان پــس از دیدارهای دو 
جانبه ارتقا یافته و مناسبات اقتصادی 

نیز رونق گرفته است.
و  راه  وزیــر  از  دعــوت 
شهرســازی بــرای ســفر به 

آذربایجان
همچنیــن در این تماس، معاون 
نخست وزیر جمهوری آذربایجان از 
وزیر راه و شهرســازی دعوت کرد تا 
در ماه اکتبر به آذربایجان سفر کرده و 
ضمن دیدارهای جانبی، از پروژه های 

مشترک دو کشور بازدید کند.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

استقرار گمرک در پایانه مرزی آستارا برای تسریع پروژه های اقتصادی


